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En unos días nos enfrentamos nuevamente en las urnas 

a una cita que es, seguramente, la que más de cerca vi-

vimos los y las ciudadanas; las elecciones municipales 

son la referencia más directa con la gobernanza. Son, 

normalmente, hombres y mujeres de nuestros pueblos 

y barrios los que nos van a representar, personas co-

nocidas. Pero ni siquiera ese conocimiento de primera 

mano hace descender el desapego de la ciudadanía 

hacia la política y la clase política. 

Será una contienda electoral abierta, con un amplio 

abanico de siglas. Por fin los nuevos partidos se en-

frentarán de manera masiva a las urnas y al veredicto 

ciudadano. Por lo que a Eusko Alkartasuna respecta, 

serán las elecciones en las que trabajaremos para con-

solidar la apuesta estratégica de unión de fuerzas so-

beranistas por la que siempre abogamos y que se ha 

hecho realidad con EH Bildu.

EH Bildu ha gobernado numerosas instituciones estos 

cuatro últimos años, especialmente en Gipuzkoa, y ese 

cambio se va a expandir a los otros territorios de He-

goalde. La expectación en Araba y Nafarroa es induda-

ble. Hay opciones reales de que los dos herrialdes go-

bernados por partidos estatales opten por el cambio, 

con lo que eso quiere decir de cara a nuestro proceso 

de soberanía. Si a esto le unimos el enorme paso de-

lante de EH Bai en Ipar Euskal Herria, no cabe duda de 

que estamos en el buen camino. 

Quienes se aferran al poder no dudarán en pactar -¡si 

hace falta con el diablo!- para no ser desbancados. 

De hecho una de las grandes preguntas es si el PNV 

se atreverá a volver a hacer las jugadas que ya hiciera 

cuando pactó para expulsar a Eusko Alkartasuna de las 

principales instituciones de Araba y Gipuzkoa en 1987 

y en 1991, respectivamente. Prefirió a Fernando Buesa 

de diputado general de Araba y a Odón Elorza de alcal-

de de Donostia antes de ver en duda su liderazgo en el 

nacionalismo institucional. El PNV se hizo entonces con 

la Diputación de Gipuzkoa alzando a Eli Galdos despla-

zando a Imanol Murua, firme en contra de las presiones 

que estaba sufriendo por su postura frente a la autovía 

de Leitzaran. 

Si el PNV vuelve a tomar ese camino, perjudicará los 

intereses de EH Bildu, sin duda, pero también irá en 

contra de los deseos de sus propias bases. 

Pero más allá de juegos y conchabeos para puentear 

la voluntad de la ciudadanía, EH Bildu se presenta a las 

elecciones con un programa cuyas bases son las que 

siempre han constituido las propuestas electorales de 

Eusko Alkartasuna: Soberanía, Vía Vasca – Euskal Bi-

dea, porque los ayuntamientos son importantes activos 

en la construcción nacional; propuestas para dar pasos 

efectivos hacia la justicia social, para que los servicios 

del Estado de Derecho lleguen a toda la ciudadanía; 

participación ciudadana y cerco a la corrupción. 

Cita determinante
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Independentzia, aukera bakarra

Independentistak sareak deitutako ospakizunetara bildu 
zen aurten ere Eusko Alkartasuna, EH Bildu osatzen du-
ten beste alderdiak bezala. Berriro ere, Independentistak 
sarearen deialdiak jendez bete zituen Iruñeako kaleak, 
Euskal Estatua aldarrikatzeko. 

XXI. mendean independentzia dela Euskal Herriaren 
aukera bakarra izan zen Independentistak sareak Abe-
rri Egunean zabaldu zuen mezua. Manifestazioan, Eus-
ko Alkartasunako Euskadiko Batzordeko kide gehienak, 
eta alderdiko ehunaka ordezkari eta militante egon ziren. 
Manifestazioa eta ekitaldi politikoa eta gero, Iruñeako 
alde zaharreko hotel batean elkartu ziren Eusko Alkarta-
sunako kideak elkarrekin bazkaltzeko. 

Ohi denez, kafea eta postrearekin batera, mezu politikoa 
iritsi zen. Batetik, gazteena: Arri Zulaikak irakurri zuen 
gaixo zegoen Ibon Garcia, Gazte Abertzaleak-eko ida-
zkari nagusiaren diskurtsoa. Zulaika legebiltzarkideak 
gazteen egoera salatu zuen: “gure eskubideak bahitu 
dituzte eta larru gorritan utzi gaituzte kalean. Burujabe 
izan behar gara!”. 

Arri Zulaika eta gero Estatuko beste nazioetatik etorritako 

lagunek hitz egin zuten, baita Bretañako ordezkariak ere. 
Eta ALEko kide diren beste alderdien ordezkariek ere, 
hala nola Galeseko Plaid Cymru eta Kortsikako PNCko 
kideak. 

Euskal Bidearen aurrekoak

Aberri Eguna pasatuta, egoera politikoaren balorazioa 
egin zuen Pello Urizar, Eusko Alkartasunako idazkari na-
gusiak. Bere ustez, “subiranotasun  prozesuaren alde 
pausoak emateko aldekoa den testuingurua” dago egun 
Euskal Herrian: “Baldintzak badira, proposamena bada-
go eta subiranotasunaren garaia iritsi da”. 

Urizarrek azaldu zuenez, Euskal Herriarentzako Printzipio 
demokratikoaren formulazioa da Euskal Bidea. EH Bilduk 
eta EH Baik egindako proposamena azken 40 urteetan 
izan den subiranotasunaren aldeko proposamen prag-
matikoena da, “pauso eraginkorrak emateko helburua-
rekin sortu baita”. 

Abertzaletasun historiko instituzionalari dagokionez, Eus-
ko Alkartasunaren jatorri gunea delarik, Euskal Bideak 
Garaikoetxea lehendakariak gauzatutako Liburu Gorritik 

Aberri Eguna



edaten du, bere egunean Ibarretxe Plana bezala ezagutu 
zen Estatutu Berriaren Planak edan zuen bezala. “Eus-
kal Bidea proposamen osotuagoa da, hori bai”, Urizarrek 
defendatu zuenez. 

Mila esker, Koldo!

La comida de Aberri Eguna, celebrada en un hotel del 
Casco Viejo de Iruñea, fue el escenario para homenajear 
a Koldo Amezketa, que deja la primera línea de la política 
institucional al término de la presente legislatura. 

Pello Urizar glosó la figura de Amezketa subrayando la 
entrega del dirigente al proyecto de Eusko Alkartasuna, 
del que fue impulsor en 1986 y del que tomó las riendas 
en 2009, el momento de mayor crisis de la formación. 
Ha sido actor principal en los momentos más decisivos 
de Eusko Alkartasuna, afirmó Urizar. 

El homenaje, guardado en secreto hasta el último mi-
nuto, cogió por sorpresa a Amezketa, que se emocionó 
visiblemente al recoger de manos de Urizar y del lehen-
dakari Garaikoetxea una makila de regalo. 

“Si algo he hecho en política ha sido disfrutar”, afirmó 
Koldo, aunque reconoció dirigiéndose a su esposa, pre-
sente en la comida, que la militancia le había robado 
tiempo de dedicación a la familia. Amezketa animó a los 
presentes a continuar trabajando y militando porque “el 
futuro del país está en lo que estamos haciendo”. 

euskoalkartasuna.eus
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Documento de Aberri Eguna

La cambiante situación política de Euskal Herria puede 
crear el espejismo de que existe la necesidad de recetas 
específicas para cada momento concreto, pero el con-
flicto político sólo se puede resolver mediante la norma-
lización política y el principio democrático. 

Dos recetas que no son otra cosa que profundizar en 
la democracia, poner la decisión en manos de la ciu-
dadanía. Normalización política significa que la sociedad 
vasca decida su organización jurídico-política sin vetos 
ni límites y el principio democrático formula el derecho 
que tiene una sociedad a decidir su estructuración ad-
ministrativa. 

Los derechos nacionales de Euskal Herria han tenido 
diferentes formulaciones, incluidos el Derecho de Auto-
determinación y la vía de los Derechos Históricos. Sin 
embargo, el objetivo es siempre el mismo: que la socie-
dad vasca construya el entramado político-institucional 
que responda a su identidad nacional y sus intereses 
políticos, económicos y sociales.  

Para Eusko Alkartasuna el objetivo final es la consecu-
ción de un Estado vasco unificado. Un objetivo que a día 
de hoy es factible lograr mediante la Euskal Bidea, que 
es la formulación propia para Euskal Herria del principio 
democrático. 

En Europa se abren procesos netamente independen-
tistas, nacen estados y otros de muy reciente creación 
entran en la Unión Europea. En este panorama, Euskal 
Herria constituye una excepción ya que la demanda del 
derecho a decidir sigue recibiendo el no como única res-
puesta. Pero las negativas no cambian la realidad social 
y la demanda de independencia de una parte importante 
de la sociedad vasca. 

La estatalidad no es solo un proyecto legítimo, también 
es la única vía de avance que nos queda a los abertza-
les para avanzar en la soberanía, ya que los Estados se 
niegan a considerar siquiera los más mínimos avances. 
Y la unilateralidad es la garantía de que la decisión final 
quede en manos de la sociedad vasca y de nadie más. 

En Euskal Herria en 2015 se dan las circunstancias ade-
cuadas para avanzar en el proceso hacia la soberanía. 
Una mayoría social consolidada, una presencia institu-
cional sólida, un movimiento como Gure Esku Dago que 
ha demostrado su tirón social y una propuesta política 
como la Euskal Bidea – Vía Vasca concreta que se está 
socializando con éxito. Se dan las condiciones, existe 
una propuesta y es el momento de la soberanía. El cami-
no no va a ser fácil ni rápido, pero ha comenzado.



MIKEL GOENAGA, 
Zarauzko EH Bilduko alkategaia

“Zarautzek sinbolismo handia 
dauka EArentzat, horren adierazle 
nagusia Imanol Murua delarik”
Goenaga abizena oso ezaguna da Eusko Alkartasunaren 
historian. Beñat Goenaga zena Gipuzkoako militante his-
torikoa izan zen eta azken legegintzaldian bere bi seme, 
Mikel eta Iker, EH Bilduren izenean zinegotzi izan dira Za-
rautz eta Hernanin, hurrenez hurren. Orain gainera, seme 
zaharrena, Mikel, Zarauzko alkategaia da.

Nor da Mikel Goenaga?
1.966an jaio nintzen Donostian. 26 urte nituela ezkondu 
eta harrezkero nirea ere sentitzen dudan herri honetan 
bizi naiz. Lanbidez, egurrari lotutako munduan aritu naiz. 
Azken lau urteotan, Zarauzko Udalean, Herrilanak, Proie-
ktuak, Zerbitzuak eta Mugikortasun arloetako arduradu-
na naiz.

Zure aita, Beñat Goenaga, EAko afiliatu historikoa 
zena, zer pisu izan du zure ibilbide politikoan?
Gurasoengatik jasotzen ditugun irakatsiak markatzen 
gaitu pertsona bezala, nire kasuan hala izan da ere. Gure 
aitak beti izan zuen konpromiso politiko irmoa herri honen 
eskubideen alde, pertsona guztien errespetuan oinarritu-
ta. Berak Donostiako Eusko Alkartasunako beste militan-

te ezagunekin batera (Kontxita Valdes, Iñaki Barriola, Al-
fonso Murgiondo eta Enrique Arana, besteak beste- lan 
gogorra egin zuen Eusko Alkartasunaren barruan gure 
aberriaren etorkizunaren alde.

Lau urtez Zarauzko zinegotzi izan zara. EArentzako 
oso plaza garrantzitsua. Zer ikasi duzu lau urte 
hauetan?
EA-rentzat herri guztiak garrantzitsuak izan arren, egia da 
Zarautzek sinbolismo berezia duela Eusko Alkartasuna-
ren historian, honen adierazle nagusiena Imanol Murua 
delarik. Lau urte hauetan lan jardunean beharrezkoa den 
esperientziaz gain, herritarrak entzun, ulertu eta enpa-
tizatzeko moduak ikasi ditut batez ere, une bakoitzean 
soluzio egokienak planteatu ahal izateko. 

Legegintzaldi honetan Juan Luis Illarramendiren 
alkatetzapean lan egin duzu. Ardura handia al da 
bere lekukoa hartzea?
Noski, zalantzarik gabe. Juan Luisek zarauztarrentzako 
egindako lan bikainari jarraipena eman eta ideia berriekin 
osatzea izango da gure helburua. Bilduk (gero EH Bildu) 
bide bat ireki zuen Juan Luis alkate izanik, egoera zailean 
jaiotako gobernu bat, zerotik hasi zena, gidatu eta aurre-
ra eramaten jakin izan du eta badakit bere laguntza eta 
babesa izango dugula hurrengo lau urtetan. 

Nola uste duzu hobetu dela Zarautz Juan Luis Illa-
rramendiren gidaritzapean?
Juan Luis eta bere gidaritzan dagoen taldeak, Zarautz he-
rritarrago bat lortu dute. Hipotekatuko gintuzten proiek-
tuek alboratu eta herriaren ahalmen eta neurrira egindako 
politikak bultzatu dira, gastu publikoa kontrolatuz, zorra 
murriztuz, inbertsioak erakarriz,  udal zerbitzuak hobetu 
eta optimizatuz eta Modelo bezalako baliabideak herri-
ratuz, beti ere herritarrak ardatz izanik eta beraien parte 
hartzea sustatuz.

euskoalkartasuna.orgElkarrizketak//07 euskoalkartasuna.eus
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BEGO LANDA, 
Gernikako EH Bilduko alkategaia

“Irabazi eta gobernatzeko asmoa 
dugu”
Begoña Landa Gernikako alkateordea izan da azkene-
ko legegintzaldian. Eusko Alkartasunako militantea, bere 
herriarekin konprometitutako emakumea da eta gizarte 
politiken arloan kudeaketa bikaina egin du. Orain Ger-
nikako EH-Bilduren zerrendaburu izatearen erronka bere 
gain  hartu du eta ilusioz beterik dago “irabazteko asmoa 
dugulako”. 

Nola egiten diozu aurre Gernikako EH-Bilduren ze-
rrendaburu izatearen erronkari?
Ilusio handiz egia esan. Ez zegoen nire planen barruan 
Udalean jarraitzea, 20 urte zinegotzi bezala (12 oposizio-
an eta azken 8ak gobernuan) nahikoak zirela  uste nuen, 
eta beste proiektu batzuk nituen buruan; baina gertatu 
dena ikusita eta hausnartuta, erronkari eutsi diot indarrez 
eta  arduraz. 

Nolakoa da EH-Bildu Gernikako taldea?
Taldea oso plurala da, irabazi eta gobernatzeko asmoa 
dugu, beraz, hau oso kontutan izan dugu zerrendak egi-
terako orduan, eta Gernika-Lumoko Udaleko Sail  ezber-
dinak kudeatzeko behar diren perfilak aukeratu ditugu. 

Beste alde batetik, azpimarratu nahi nuke  aniztasuna 
izan dela beste helburuetako bat zerrenden diseinuan. 

Zu alkateorde izan zaren legegintzaldiaren zer no-
lako balantzea egiten duzu?
Balantze gazi-gozoa da niretzat. Oso programa inte-
resgarria aurkeztu genuen Bildu bezala eta, egia esan, 
proposatutako gauza asko eraman dira aurrera. Baina 
azken urteak kudeatzea oso zaila izan da. Talde barruan 
desadostasunak eman dira eta konpontzeko ahalegin 
guztia egin arren, ez da posible izan.   

Zein erronka dituzue hurrengo legegintzaldirako?
Lehenengo erronka maiatzaren 24koa da: Irabaztea! Eta, 
horrela suertatuko balitz, gure programan jasota dauden 
egiteko guztiak bete ahal izateko lanean hasi. Hurrengo 4 
urteetan, Sozio-ekonomian jarri nahi dugu bereziki  arre-
ta, eta Herritarren partaidetza sustatu. 

Zein garrantzi daukate Gernikako EH-Bilduren 
emaitzek Busturialdeko eskualdeari begira?
Garrantzi handia duela usted dut, ez Gernikan irabaztea 
bakarrik, Bermeon ere bai. Bi hauek dira Busturialdeko 
herririk handienak eta oinarrizkoak dira Eskualde mai-
lako egitasmoak aurrera eraman ahal izateko, adibidez 
Busturialdeko Ur Partzuergoa, Poligonoen garapena, eta 
abar. 

Nola egiten diete aurre hauteskunde hauei Ger-
nikako EAko afiliatuek?
Azken asteotan egoera zailak bizi ditugula ez dago duda-
rik, baina azkenean baikoitza bere tokian dago eta EAko 
afiliatuok indar independentista eta progresisten batzea-
ren alde egiten dugu. Guzti honengatik niretzat ohorea 
da Gernikako EH-Bilduren hautagaitzaren zerrendaburu 
izatea. Garai berri honi ilusioz eta anbizio handiko pro-
grama bateki aurre egiten diogu gernikarren ongizatea 
hobetzen jarraitzeko asmoarekin.

JOSEBA ASIRON, candidato de EH Bildu a 
la alcaldía de Iruñea



JOSEBA ASIRON, 
candidato de EH Bildu a la alcaldía de       
Iruñea

“Vamos a oxigenar Iruñea y liderar 
el cambio hacia un nuevo modelo 
de ciudad” 
Joseba Asirón es doctor en Historia del Arte e irakasle 
en la ikastola San Fermín de Iruñea. A su vez pertenece 
a Nafarroa Bizirik y Nabarraldea. Ahora, es el candidato 
de EH Bildu a la alcaldía de Iruñea.

¿Cómo afronta el reto de ser candidato a la alcal-
día de Iruñea?
Con ilusión y optimismo, en la medida en que ahora más 
que nunca se percibe en la ciudadanía de Iruñea la po-
sibilidad de cambio real.  Vivimos un momento muy pre-
ocupante con drásticos recortes por parte del Régimen 
en lo social, económico y en lo democrático. Nuestro 
objetivo como coalición es dar un giro de 180 grados 
frente a esas políticas y demostrar que existe otra forma 
de gobernar. Una forma de gobernar por, para y con la 
ciudadanía. 

Esta última legislatura ha estado marcada por es-
cándalos de corrupción, tramas urbanísticas como 
la operación Donapea o Salesianos, privatizacio-
nes, graves problemas sociales y económicos… 
¿Qué valoración hace de la labor del equipo de go-
bierno de UPN?

En los últimos años la política municipal de Pamplona 
ha estado castigada por esos gobiernos en blanco y ne-
gro de la derecha, que han gobernado de espaldas a la 
ciudadanía, en despachos oscuros, priorizando los inte-
reses de unos pocos, y fomentando la exclusión ideo-
lógica y social. El actual equipo de gobierno de UPN ha 
seguido, obviamente, en esa dirección, pero con la pe-
culiaridad de ser un gobierno de transición entre la etapa 
Barcina y la Iruñea del cambio. 

Las encuestas vaticinan un verdadero cambio po-
lítico en Iruñea. ¿Lo cree realmente posible? ¿Qué 
diferencia este momento de las anteriores citas 
electorales? 
Si la ciudadanía así lo quiere, por supuesto que es po-
sible. Y no hay más que salir a la calle, dialogar con los 
pamploneses y pamplonesas para sentir que el cambio 
está ahí, que las ansias de cambio son profundas y rea-
les.  La principal diferencia respecto a los momentos an-
teriores es que el nivel de hartazgo de la sociedad se ha 
incrementado de manera proporcional a la brutalidad de 
los recortes.

¿Con qué fuerzas políticas están dispuestos a lle-
gar a acuerdos para materializar el cambio de go-
bierno en Iruñea?
Con aquellas fuerzas que estén dispuestas a llevar a 
cabo un cambio profundo, responsable,  real y sin exclu-
siones.  Es imprescindible el cambio ya. 

¿Cuáles van a ser sus políticas prioritarias?
Realizar un pacto contra la pobreza y a favor de la vivien-
da digna, mejorar los protocolos en caso de violencia de 
género, fomentar la participación ciudadana, incentivar 
y proteger el pequeño comercio, fomentar la cultura y la 
innovación, el euskera, la memoria histórica, cambiar el 
modelo de Policía Municipal, abrir el Ayuntamiento a la 
ciudadanía… 

Cite un proyecto, una medida, que vea especial-
mente urgente y necesaria para oxigenar Iruñea. 
Destacaría la idea de construir entre todos y todas una 
Iruñea multicolor, donde nadie se sintiera excluido, ni por 
su condición ideológica ni social, donde se apoye a la 
gente que lo está pasando mal.

euskoalkartasuna.eus
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Nekane Garaigordobil, candidata de EH 
Bildu a la Alcaldía de Legutio.

¿Cómo afronta el reto de ser canditado a la alcal-
día de Legutio?
Con ilusión, mucho respeto y como un nuevo reto. Ilusión 
por trabajar y desarrollar proyectos para el municipio en 
el que vivo. Con mucho respeto por que aún cuando se 
quieren hacer las cosas bien, es posible equivocarse y 
como un reto, ya que para mi se trata de un estreno en 
el mundo de la política. Un reto al que me enfrento con 
ganas e ilusión.

¿Cuáles van a ser sus políticas prioritarias?
Nos encontramos sumergidos en una profunda crisis y 
hay muchas familias que lo están pasando muy mal. En 
este sentido, formación y empleo será un área fuerte en 
el Gobierno municipal de EH Bildu en Legutio. Bienestar 
Social es otra área fuerte, vamos a desarrollar infraes-
tructuras y servicios necesarios para atender las nece-
sidades de los vecinos del municipio. Además, seguire-
mos impulsando el euskera y la cultura en el municipio.

Destaque una medida de su programa electoral.
Como hemos dicho, la prioridad será la lucha contra el 
desempleo y apuntalar el bienestar social. En este sen-
tido, destaco dos: el Plan Estratégico de Formación y 
Empleo y que vamos a estudiar la creación de un Centro 
Rural de Atención Diurna para los mayores. En otro ám-
bito completamente diferente, podemos asegurar que 
durante la próxima legislatura, y gracias al trabajo rea-
lizado por Eusko Alkartasuna y EH Bildu anteriormente, 
vamos a ver cumplido el deseo de tener unas piscinas 
de verano. 

Nerea Martínez, candidata de EH Bildu a 
juntas generales por Araia.

¿Cómo afronta el reto de ser candidata a las Jun-
tas Generales por Aiara?
Estas elecciones suponen una oportunidad histórica 
para el cambio político en Araba. La unión de diferen-
tes en un proyecto compartido en clave de progreso y 
construcción nacional está más cerca de ser realidad 
que nunca. Trabajaré para que la ilusión y el cambio que 
comenzamos en Aiaraldea y otras zonas del herrialde 
con Bildu hace cuatro años se extienda a toda Araba. 
Desde Aiaraldea vamos a contribuir para hacer posible 
la Araba Berria.

¿Cuáles van a ser sus políticas prioritarias?
El empleo, los derechos sociales son una de nuestras 
prioridades, además, vamos a trabajar para modificar el 
modelo de entender Araba de PP y PNV y que al que 
el único que ofrece una alternativa real es EH Bildu. El 
PP y PNV defiende un modelo de sociedad que nos va 
a conducir a una sociedad dual, con una clase acomo-
dada en la que la crisis es una anécdota y otra parte de 
la sociedad que corre peligro de no recuperarse nunca. 
Esa fractura social me preocupa.

Destaque UNA medida de su programa electoral. 
La Diputación tiene una deuda histórica con Aiaraldea. El 
PP nos ha castigado por el mero hecho de haber optado 
por una mayoría política distinta a la suya. Hay un dis-
tanciamiento entre la sociedad de Aiaraldea y Diputación 
foral y hay mucho qué hacer para compensar años de 
este comportamiento.

Araba



Meritxel Elgezabal, Batzar Nagusietara 
Arratia-Durangaldeako hautagaia.

Nola bizi duzu zure hautagaitza?
Niretzat ohorea eta ardura da Arratia-Durangoko hauta-
gaia izatea, batetik, amestutako Euskal Herria eta Bizkaia 
eraikitzea erantzukizuna delako eta bestetik, ikasten ja-
rraitzeko gogoa dekotelako. Beraz, gogotsu, ilusioz eta 
erantzukizunez hartzen dot hautagaitza. Lan egiteko 
konpromezuegaz aurrez aurre dekoguzan erronka barriei 
ekiteko.

Zeintzuk izango dira zure lehentasunezko poli-
tikak?
Krisi soziala eta ekonomikoa bizi dogun egun hauetan  
bizkaitar guztien bizitza duina bermatu behar dogu. Kon-
tutan eukinda gure herrialdean dagoen langabezia eta 
prekarietatea, neure ustez enplegua ezin da luxu bat izan, 
aitzitik enplegu duin eta iraunkorra eukiteko baliabideak 
jarri behar doguz eta pertsona guztien eskubide sozialak 
bermatzeko gizarte zerbitzu sistema publikoa defenda-
tuko dogu.

Zure programatik zein neurri azpimarratuko ze-
nuke?
Erabakiak hemen hartu behar doguz, dana erabaki gure 
doguleko. Burujabetza behar dogu gure bizimodue-
tan eragin zuzena dekien politika publikoak garatzeko: 
hizkuntza politika, lan-harremanak, herritarren parte-
hartzea politika publikoetan, etab. Euskal herritar guzti-
guztiek Euskal Herriaren etorkizun politikoaren jabe egin. 
Gizarteari berari dagokio protagonismo guztia hartzea.

Idurre Bideguren, Bermeoko alkategaia.

Nola bizi duzu zure hautagaitza?
Ilusioarekin, konpromisoarekin eta ardurarekin. Ilusioare-
kin, eskuartean dauzkagun proiektuak aurrera ateratze-
ko, izan ere, gure herriaren etorkizuna definituko dute 
eta horretan lanean ari gara eta jarraitzeko ilusioa dugu. 
Konpromisoarekin, orain dela lau urte bezala Euskal He-
rria Bilduren proiektuarekin konpromiso sendoa daukagu-
lako. Eta ardurarekin, udal gobernuak herritarrengandik 
hurbilen dauden erakundeak direlako eta gure zeregina 
delako herritarren eta herriaren beharrizanei erantzun 
egokienak ematea etorkizun hobea bermatuz. 

Zeintzuk izango dira zure lehentasunezko poli-
tikak?
Bermeo sozio-ekonomikoki indartzea, herritarren bizi ka-
litatea hobetzea, desoreka sozialei aurre egitea, herrita-
rrak kulturaren parte eta jabe izatea da gure lehentasuna. 
Eta guzti hau, kudeaketa, garden eraginkor eta parte-
hartzaile batekin egitea ahalbideratuko dugu eta baita 
ere genero ikuspegia kontuan edukita alor guztietan. Ho-
rretarako, enplegua sortzeko ekimenak, Edertze plana, 
mugikortasuna eta irisgarritasuna bermatzeko ekimenak, 
tokiko garapena eta era jasangarrian turismo berde eta 
kulturalaren aldeko apustua egingo dugu, besteak bes-
te. 

Zure programatik zein neurri azpimarratuko ze-
nuke?
Bermeoren garapena lortzeko eta kalitatezko lanpos-
tuak sortzeko helburuarekin, arrantza mundutik datorki-
gun gure ondarean eta ezagutzan oinarrituta, Bermeo-
ren garapen sozioekonomikorako proiektu estrategikoa 
landuko dugu, hazkunde urdinaren estrategia jarraituz. 
Proiektu honetan arrantza munduko protagonista guz-
tien parte hartzea bilatuko dugu (kontserberak, arrantza-
leak, Azti…) eta gure ustez, oso interesgarria da Bermeo 
sozio-ekonomikoki indartzeko. 

euskoalkartasuna.eus

Bizkaia



Elkarrizketa//12

Lohitzune Txarola, Batzar Nagusietarako 
Bidasoa-Oiartzun barrutiko burua.

Nola bizi duzu zure hautagaitza?

Gogo biziz. Gure eskualdea mugan dagoen eskualdea 
da, eta betidanik izan da ideia berrien ate, baina ideia 
zaharren gordailu. Jende ezberdin asko eta ideia ezber-
din asko biltzen dira eskualde honetan, eta orain arte 
konfrontazio politiko eta sozialerako erabili izan da hori. 
Badugu garaia, gogoa eta beharra aniztasun horri eteki-
na ateratzeko eta aberastasun kultural, sozial eta politiko 
gisa erabiltzeko. 

Zeintzuk izango dira zure lehentasunezko poli-
tikak?
Giza Eskubide guztien defentsa sutsua. Ez dezagun 
ahaztu familia osoak etxetik botatzea giza eskubideen 
urraketa  dela. Emakumeen aurkako indarkeria zer esa-
nik ez, eta geroz eta kasu gehiago ematen dira azken 
boladan. Gazteak beraien herrietan bizitzeko eskubidea 
dutela, inora emigratu gabe. Beharra dutenek laguntza 
sozialak jasotzea eskubide bat da, alderdi politiko ba-
tzuek hori ukatu nahi badute ere. Eskubide horiek guz-
tiak bermatu eta egikaritzea izango da gure eginkizun 
handienetakoa. 

Zure programatik zein neurri azpimarratuko ze-
nuke?
Lan banaketaren eredua irauli nahi dugu. Eskualdeko lan 
merkatuak ez du langabetuen kopurua asetzen. Horreta-
rako baliabideen, aberastasunaren eta lanaren banaketa 
justoagoa egin nahi dugu, genero, jatorri eta belaunaldi 
ezberdinak aintzat hartuko dituenak. Hau guztia, langi-
leekin, sindikatuekin eta herrietako elkarteekin batera au-
rrera atera nahi dugu. 

Iñaki Agirrezabalaga, segundo por la cir-
cuscripción de Deba-Urola a Juntas Gene-
rales

¿Cómo afronta el reto de ser candidato por Deba-
Urola?
Con ganas de trabajar. He trabajado en el Ayuntamiento 
de Zumaia durante 12 años (4 como concejal y 8 como 
alcalde). El trabajo diario en el Ayuntamiento te da la 
oportunidad de desarrollar la cercanía con la gente, los 
vecinos y vecinas, que sería bueno trasladar a otras ins-
tituciones que, en principio, están más alejadas del día a 
día de la gente. En lo personal empiezo un nuevo ciclo, 
en el que haré valer el bagaje adquirido al servicio del 
nuevo trabajo.

¿Cuáles van a ser sus políticas prioritarias? 
Obviamente, nuestro objetivo es mejorar la calidad de 
vida de los y las ciudadanas. Y lo haremos desde nues-
tra visión política. Yo, ante todo soy abertzale y lucharé 
contra las trampas provincialistas porque el objetivo es 
la construcción nacional. Además, apoyaré el desarrollo 
de políticas audaces en lo social, que nos haga ser una 
sociedad homologable a los países del norte de Europa. 
En ese sentido, perseguir el fraude fiscal, con medidas 
como las que se han adoptado ésta última legislatura, 
es fundamental.

Destaque una medida de su programa electoral. 
Hay que simplificar la burocracia administrativa de nues-
tro país, evitando duplicidades competenciales. Esto pa-
rece algo muy abstracto pero tiene consecuencias muy 
concretas y se traduce en que la ciudadanía no recibe 
los mejores servicios.  
BIZKAIA
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Miren Aranoa, candidata al Parlamento 
Foral de Nafarroa

Siendo candidata al Parlamento foral, ¿cómo afron-
ta el reto del cambio en Navarra? 

Con ilusión, con fuerza y con ganas de trabajar. Tene-
mos la enorme responsabilidad de recoger el sentir ma-
yoritario de la sociedad que ha manifestado multitudi-
nariamente su indignación ante este régimen corrupto, 
prepotente e incapaz. Un régimen que ha hecho de la 
injusticia y la exclusión su marca, creando ciudadanos 
de primera y de segunda clase y que ha perseguido de 
manera pertinaz nuestra lengua, nuestra cultura y nues-
tros derechos.

¿Es posible acordar un Gobierno del cambio entre 
diferentes? 

No sólo es posible, es necesario, imprescindible. El cam-
bio en Nafarroa será plural o no será. La sociedad ni en-
tendería ni perdonaría que quienes tenemos la respon-
sabilidad de materializar ese cambio defraudemos las 
esperanzas de la mayoría progresista. Quienes siembran 
dudas y abogan por una segunda vuelta, como el PSN, 
están anteponiendo en realidad sus mezquinos intereses 

partidistas, que se verían beneficiados ante una eventual 
coincidencia con elecciones generales, a la necesidad 
de profundo cambio político y social que demanda la 
ciudadanía.

¿Cuáles van a ser las políticas prioritarias de EH 
Bildu durante la próxima legislatura? 

Aquellas dirigidas a restituir a las navarras y navarros to-
dos esos derechos básicos que la nefasta gestión de 
UPN-PSN pretendió usurparles: sanidad y educación 
pública, universal y de calidad, servicios sociales bien di-
mensionados, vivienda, empleo… Hay un trabajo arduo 
por realizar en la democratización de las instituciones, 
transparencia, participación ciudadana. El reto no es ba-
ladí, pero tenemos la capacidad necesaria para afrontar-
lo con éxito.

euskoalkartasuna.eus
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El pasado 17 de enero cargos públicos de Eusko Alkartasuna de Bizkaia tuvieron una 
cita en Bilbao para intercambiar impresiones sobre la legislatura a punto de finalizar. En 
un ambiente distendido, el coordinador de EA en Bizkaia, Joseba Gezuraga, relató los 
principales hitos de la coalición durante la legislatura en el territorio: una propuesta fiscal 
progresiva y progresista, planes de empleo de calidad, y activación plena de la partici-
pación ciudadana. Gezuraga destacó que el modelo de gestión del PNV ha fracasado 
y recordó los datos macroeconómicos y de paro que así lo avalan; y citó los casos de 
irregularidades de los jeltzales a lo largo del territorio vizcaíno.
El encuentro terminó con una visita guiada por el Casco Viejo de Bilbao y al museo 
etnográfico de la villa. A continuación los cargos públicos de EA compartieron un lunch 
en un conocido establecimiento de Bilbao.

Cargos públicos de EA celebran un encuentro en Bilbao

Eusko Alkartasunako arlo instituzionaleko idazkaria eta Mungiako zinegotzi den Unai Ziarretak 
koalizio subiranistaren “erabateko disposizioa” agertu du EAJrekin “herrialde akordio orokorra” 
lortzeko, euskal erakundeetan ikurriña bakarrik jartzeko asmoarekin. Mungiako alkateak kargu utzi 
du Udalaren aurrealdean Espainiako bandera jartzera behartzen zuen Auzitegi Konstituzionalaren 
sententzia ez betetzeko eta testuinguru horretan egin zituen Ziarretak adierazpenak. Eusko Alkar-
tasunako kideak esan zuenez, “EAJk inplikazio handiagoa” erakutsi beharko luke “inposatutakoa 
den espainiar bandera, ez dadin erakunde horietan egon”.

Euskal erakundeetan ikurriña bakarrik ager dadin 
akordioa eskaini dio Ziarretak EAJri

Itxaro Borda euskal idazleak, Argi Noblia euskaltzaleak, Peio Uhalde enpresariak 
eta Philippe de Ezkurra musikariak, Alkartasuna Fundazioak urtero ematen dituen 
‘Euskal kultura eta euskara sustatzeagatiko sariak’ jaso dituzte aurten.
Euskara eta euskal kulturaren alde egindako lana eskertzen dute Alkartasuna 
Fundazioaren sariek. Fernando Ibiltzieta, Alkartasuna Fundazioaren lehendakariak eman zien saritutakoei Nestor Basterretxea artistak 
diseinatutako  ‘Ohore-dominak’ lana. 

Alkartasuna Fundazioak Itxaso Borda, Argi 
Noelia, Peio Uhalde eta Philippe de Ezcurra 

Bi urtero egiten duen moduan, aurten ere Eusko Alkartasunak babesa eta konpromisoa erakutsi 
dio Korrikari. EAk euskaltzale guztiei korrika egiteko oinetakoak hartu eta kalera daitezela eskatu 
zien, lekukoa hartu eta euskararen alde egiteko. EAko militante ugarik parte hartu zuten Korrikan, 
hala nola Gasteizen korrika egin zuen Rafa Larreinak edo Bilbon aritu zen idazkari nagusia. 

Gainera, Euskal Herriko zenbait herrietan Eusko Alkartasunak korrikako kilometroak erosi zituen. 
Donostian, esaterako EAk bi kilometro hartu ziren. Gipuzkoako hiriburuan Ikerne Badiolak korrika 
egin zuen.

 Korrikari babesa eta konpromisoa adierazi dio 
Eusko Alkartasunak
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Afiliadas y simpatizantes de Eusko Alkartasuna celebraron el Día de la Mujer 
Trabajadora el pasado 14 de marzo en el Alkartetxe de Gasteiz. El progra-
ma incluyó un vídeo fórum para debatir acerca de los modelos de mujeres 
existentes y la tradicional comida de hermandad. Se destacó que Eusko 
Alkartasuna ha trabajado decididamente a favor de la igualdad de las mujeres 
impulsando leyes y concienciando a la sociedad sobre los retos pendientes 
en torno a la igualdad. 

Celebración del Día de la Mujer en Gasteiz

La Alianza Libre Europea ha instado al Gobierno francés y a las autoridades europeas a implicarse en la resolución del conflicto con un 
llamamiento expreso a garantizar el respeto democrático a la voluntad del la sociedad vasca. Igualmente, ha solicitado a las autoridades 
europeas que establezcan un programa PEACE para Euskal Herria. Pello Urizar afirmó que la declaración tiene gran importancia porque 
son instancias europeas, partidos de otras naciones, quienes reconocen el papel que debe jugar el Gobierno francés e instan a la UE a 
romper el bloqueo del Estado español. 

La ALE insta al Gobierno de París a instancias de Eusko Alkartasuna 

Desde la presentación de la propuesta de Euskal Bidea – Vía Vasca, que tiene como 
objetivo la consecución de la independencia de Euskal Herria, varios miembros de la 
Ejecutiva Nacional de Eusko Alkartasuna han participado en la iniciativa de socializa-
ción denominada Ehun Mila Kafe (Cien Mil Cafés). La iniciativa consiste en una serie de 
cafés-tertulia donde ante la ciudadanía se explican cuáles son los pasos a seguir. El 
secretario de EA, Pello Urizar, entre otros miembros de la Ejecutiva Nacional, ha partici-
pado en esta iniciativa en lugares como Donostia, Deba, Lasarte-Oria, Bergara y Bermeo, entre otros. 

Pello Urizar y otros miembros de la 
Ejecutiva Nacional participan en la iniciativa 
Ehun Mila Kafe para socializar la Euskal Bidea 

Dos senadores uruguayos pertenecientes al Movimiento de Partici-
pación Popular -partido al que pertenece el expresidente de Uruguay 
José Mugica-, Héctor Tajam y Gabriela Cutelli, estuvieron reciente-
mente Euskadi, visita que aprovecharon para reunirse con el secretario 
general de Eusko Alkartasuna, Pello Urizar, el secretario de Derechos 

Humanos, Alberto Unamunzaga y el coordinador de Donostialdea, Oscar Usetxi. Además de repasar la actualidad política de Euskadi  
y Uruguay, intercambiaron información sobre las experiencias de participación financiera de los trabajadores en las empresas vascas, 
como el  movimiento cooperativo o las sociedades laborales.

Dos senadores del Movimiento de 
Participación Popular de Uruguay se 
reúnen con Urizar, Unamunzaga y 
Usetxi
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Ingurugioraren defentsan, AHTrik EZ!

Abiadura Handiko Trenaren obrak direla medio, gure bai-
laran jasaten ari garen txikizioak eta lan hauek sortzen 
dituzten hainbat arazo larri salatu ditugu Tolosaldeako 
Gazte Abertzaleaketik.

Lehenengo alarmak Anoetako bi erreka lehortarazi os-
tean piztu ziren. Ehunka amuarrain agertu ziren hilik Al-
kiza errekan obretan izandako “akats” batengatik. La-
nen ondorioz, Anoetako bi iturri ere agortu ziren, baita 
Adunako iturri bat ere. Ura da gure bailarari bizia ematen 
dion elementua eta, agortzeak eta kutsatzeak, badirudi 
ez duela inolako ondoriorik.

Hala eta guztiz ere, AHTaren obrak aurrera jarraitu zuten. 
2014ko maiatzean Adif-eko (Espainiako Trenbide Azpie-
gituretarako Kudeatzailea) hainbat funtzionario eta Cor-
san enpresa kontratistako zuzendaritzako hainbat kide 
atxilotu zituzten, Tolosaldeako obretan ustelkeria sumatu 
ostean. Aske utzi zituzten, eta gure mendien birrinketa 
aurrera darraien bitartean, gastua etengabe goraka di-
rau.

Hernialden agertu zen zuloarekin alarma guztiak piztu 
genituen, beste behin ere. Eusko Jaurlaritzak “ohikotzat” 
hartu bazuen ere, langileon eta bizilagunon bizitza arris-

kupean jarri bazuten ere, ozen salatu genuen hainbat 
erakundeekin batera. Ez dira batere bidezkoak horre-
lako gertakizunak “ohikotzat” hartu izana. Gure herriak 
zulo beltzez betetzen diren bitartean, beste batzuek pol-
tsikoak diru “morez” betetzen dituzte.

Aste honetan Aldaban luizi bat egon bada ere, berriz 
“ezertan” geratu da. Nahiz eta gure bailaran ospitale pu-
blikorik gabe jarraitzen dugun ere, gastu sozialetan inber-
titu beharko litzatekeen diruak AHTan xahutzen dituzte. 
Gazteok gure ikasketengatik gehiago ordaintzen dugun 
bitartean, beste batzuek dirua bero-bero daramate euren 
poltsikoetara. Gazteok emanzipatu ezinean gabiltzan bi-
tartean, Tolosaldea “Gruyeraldean” bihurtzen dute.

Guzti honengatik, gaurko egunean Tolosaldeako Gazte 
Abertzaleaketik honakoa adierazi nahi dugu Tolosalde-
ko gazteriari eta herritar guztiei oro har: bere inguru eta 
mendiak nola ondoratzen ari diren ohartarazi eta etorki-
zunari buruzko gogoeta bat egitea bultzatu nahi diegu.
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Marokoko Gobernuak espaniar Estatuko Gobernuari Has-
sanna Aaliaren estradizioa eskatu dio. Gazte Abertzaleko 
idazkari nagusi Ibon Garcia Aaliarekin egon da bilduta bere 
bizipenak jasotzeko. 2010ko urrian 20.000 saharauik -Aalia 
tarteko- Aaiunen Gdeim Izikeko erresistentzia kanpamen-
dua altxa zuten. Indarkeriarik gabeko erresistentzia eki-
men hura, hilabete geroago bukatu zen, Marokoko poliziak 
kanpamentua eraitsi zuenean. Prozesu horretan hamaika 
polizia hil ziren eta, bi hilabete ezkutaturik egon ondoren, 
Poliziak Aaila atxilotu zuen. Epaitegi zibil batek epaitu zuten 
eta bete behar izan ez zuen lau hilabetetako kartzela zigo-
rra ezarri zion. Aaila Aaiunetik alde egin eta Euskal Herrian 
finkatu zen, hemen bere bizipenen eta Saharako egoeraren 
inguruko hitzaldiak eman izan ditu. 2013an, ordea, Rabate-
ko Gobernuak bera bilatzeko eta atxilotzeko agindua eman 
zuen eta epaitegi militar batek bizi bitarteko espetxera kon-
denatu zuen. Aaliak espainiar Estatuko Gobernuari babesa 
eskatu zion, baina ukatu egin dio. “Itzultzen bazara kartzelan 
sartu eta ez duzu ezer gehiago egingo”. Hori da, bere lagun 
kartzelaratuek saharar aktibistari iritsi arazi dioten mezua. 
“Beraien ahotsa zabal dezadan eskatu didate”, esaten dio 
Aaliak Garciari.

Aktibistak GAko idazkariari adierazi dio, Gdeim Izkeko 
kanpamenduan bizi izandakoak  “inoiz ahaztuko ez ditugun 
momentuak” izan zirela. Aaliak azaldu du nola bizi izan zi-
tuen kanpamenduaren azken momentuak: 18.30ak aldera, 
polizia eta militar marokiarrak sartu ziren bertan armekin; 
haimak erre eta sahararrak erailtzen hasi ziren. Aktibistak 
tristeki gogoratzen du nola 15 urteko gazte bat hil zuten 
kanpamendura sartzeko bost kontroletako batean, bertara 
sartzeko ahaleginak egiten ari zela kotxe batean ezkutaturik. 
Sarraskiaren ondoren, jarraitu du Aailak, Aaiuneko saharar 
herritar asko kalera atera ziren, hiria guztiz gelditzea lortuz. 
Hura ikusita, ordea,  marokiar kolonoek, marokiar militarre-
kin batera, erantzun bortitza eman zioten Saharako herriari: 
“Sahararrak torturatzen hasi ziren. Sahararren etxeetan sar-
tu eta familia osoak torturatzen zituzten. Ez duzu imagina-
tzen zer sentitzen duen guraso batek begien aurrean nola 
bere umeak torturatzen ari diren ikustea, jakinda ezin duela 
ezer egin. Eta alderantziz, noski. Egun eta hilabete latzak 
izan ziren”, gogoratu du. Bere atxiloketari dagokionez esan 
du tortura eta tratu txarrak eman zizkiotela. Poliziak galde-
keta egitera eraman zuenean, gelako paretetan errepara 
zezala esan zioten: “Odol hau zure kideen odola da, zuk 

bukatuko duzun kartzela berean daude”. Aalia lau hilabetez 
preso egon zen. Atera ondoren, Euskal Herrira etorri zen.

“Dagoeneko  epaitu  naute  Gdeim  Izikeko kanpamenduan 
gertatutakoagatik, zergatik eman dute ni bilatu eta atxilotze-
ko agindua?”, galdetu du harriduraz aktibistak. Agindu hura 
eman zenean, espaniar Estatuko Gobernuari babesa eskatu 
zion eta 2015. urte arte ez zuen erantzunik jaso. “Urte asko 
dira 2012tik 2015era kasu bat aztertzeko”, dio Hassanna 
Aaliak. Aurtengo urtarrilean, Estatuak babesa ukatu zion eta 
herrialdetik kanporatzeko agindua eman zuen.

Aktibistak bi mezu bidali nahi izan ditu, alde batetik, euskal 
gizarteari eta Euskal Herriko gazteriari esker onak eman di-
zkio eta, bestetik, Sahara okupatuan eta Argeliako kanpa-
menduetan daudenei zera esan die: “Guztiei Sahara libre 
bat lortu dezakegula esan nahi diet”.

Sahara Mendebaldeko historia
Topaketa berean, Garciak Saharar Mendebaldeko historiaz  
galdetu  dio  Aaliari. Hark 1860an  Sahara Espainiar  kolonia  
bihurtu zela azaldu du eta Maroko, Mauritania eta Espainia-
ren artean,  Saharar Mendebaldea zatitu egin zutela. Zen-
tzu honetan, azpimarratu du Maroko Saharan modu “bortitz  
eta  omizida” batean sartu zela: Marokok napalma eta fos-
fora erabili zuen Saharako herritarren aurka.

Fronte Polisarioaz ere hitz egin du: “Saharar herriarentzat 
balio duen ordezkaritza bakarra Fronte  Polisarioa  da  eta  
gure  gobernuak  borrokan dirau  gatazkari  irtenbidea  bi-
latzeko,  erreferenduma  eta autodeterminazioa Saharar he-
rriarentzat, alegia”.

Hassanna Aalia: Sahara libre bat 
lortu dezakegu!
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Apuesta por el Impuesto sobre la Riqueza
A la vista de los magníficos resultados del Impuesto sobre la 
Riqueza y las Grandes Fortunas implantado por la Diputación 
Foral de Gipuzkoa, EH Bildu se ha posicionado en el Parlamen-
to de Gasteiz a favor de extender dicha figura impositiva a Ara-
ba y Bizkaia. Así lo ha demandado Leire Pinedo en la Cámara 
por medio de una proposición no de ley que insta a las dipu-
taciones de Araba y Bizkaia a aplicar ese impuesto a partir de 
2016. Pinedo, miembro de Eusko Alkartasuna y parlamentaria 
de EH Bildu, apela a los datos objetivos de recaudación, que 
demuestran, según explica, que el Impuesto sobre la Riqueza 
es un instrumento adecuado para lograr una política fiscal más 
justa, redistributiva y progresiva.

La representante de EA subraya que los resultados obtenidos 
en Gipuzkoa desde que en 2012 la Diputación gobernada por 
Bildu optó por sustituir el Impuesto de Patrimonio por el de la 
Riqueza avalan la apuesta de la coalición. No en vano en 2013, 
el primer año de su aplicación, la Hacienda Foral recaudó 57,2 
millones de euros, un 47,6% más que con el de Patrimonio. 
Leire Pinedo esgrime esas cifras para desmentir las críticas de 
Adegi, del PNV y del PP, carentes, por tanto, del más mínimo 
fundamento, e insiste en la importancia de extender también 
a Araba y Bizkaia el modelo fiscal progresista de Gipuzkoa, ya 
que, entre otros efectos positivos, el Impuesto sobre la Rique-
za posibilita mejorar la cohesión social e incrementar los recur-
sos económicos para fortalecer el sector público y los servicios 
sociales.

Iniciativa para garantizar una vida digna a 
todas las personas
Eva Blanco pretende que el Gobierno vasco extienda el sis-
tema de protección social a todas las personas que están en 
paro en Araba, Bizkaia y Gipuzkoa y que, a pesar de ello, ca-
recen de prestación de desempleo. El objetivo de la parlamen-
taria de EH Bildu, militante de Eusko Alkartasuna y candidata a 
la Alcaldía de Amurrio en las próximas elecciones municipales, 
es garantizar los derechos sociales y condiciones de vida dig-
nas al conjunto de la ciudadanía. Al respecto apunta que en 
la actualidad el sistema público de protección social que tiene 
como eje la Renta de Garantía de Ingresos no llega a cerca de 
100.000 personas que están en situación de desempleo y que 
viven en riesgo de pobreza.

Tras interpelar al consejero de Empleo sobre sus intenciones en 
relación con esa situación que sufren muchas familias y recibir 
una respuesta absolutamente insuficiente, Blanco ha presen-

tado en el Parlamento una moción que insta al Gobierno vas-
co a que, en colaboración con los agentes sociales, haga un 
estudio y diseñe una campaña de cara a garantizar el acceso 
de las personas necesitadas al sistema público de protección. 
En esta línea, aboga por diseñar una hoja de ruta que permita 
extender el reconocimiento de esos derechos sociales a las y 
los jóvenes a partir de los 18 años de edad (hoy es a los 23), 
lo cual, subraya Blanco, significaría sin duda un impulso a la 
emancipación juvenil.

Asimismo, la parlamentaria alavesa insiste en anular la reforma 
que PSE y PP pactaron durante la pasada legislatura para re-
cortar el alcance de la Ley de Garantía de Ingresos promovida 
en 2008 por Eusko Alkartasuna. 

Lakua ha perdido una oportunidad inmejo-
rable de elaborar una ley que regule todo 
el sector público de la CAV
EH Bildu enmienda a la totalidad el proyecto de ley de adminis-
tración Pública y pide su devolución. Reclama una ley específica 
de transparencia y participación ciudadana.

EH Bildu ha registrado una enmienda de totalidad al proyecto 
de ley de Administración Pública Vasca remitido por el Gobier-
no de Lakua al Parlamento porque, como critica Leire Pinedo, 
“al limitarse solo al sector público autonómico, demuestra muy 
poca ambición”. La parlamentaria abertzale añade en la mis-
ma línea que “la ley debería ser de todas las administraciones 
públicas vascas que operan en Araba, Bizkaia y Gipuzkoa; el 
Gobierno vasco ha perdido una oportunidad inmejorable de re-
gular todo el sector público vasco”. Además de la enmienda de 
totalidad, EH Bildu ha presentado 168 enmiendas parciales.

Pinedo considera además “un error” que Lakua mezcle en la 
misma ley la organización y el funcionamiento de la Administra-
ción Pública con la transparencia y la participación ciudadana. 
En su opinión, “aunque esas cuestiones están relacionadas, 
deberían desarrollarse en dos leyes diferentes; por un lado, una 
ley del sector público, para garantizar la eficacia de las institu-
ciones y eliminar duplicidades; por otro, una ley de transparen-
cia y participación ciudadana, lo cual permitiría poner cimientos 
sólidos en ese ámbito”.

Al hilo de ello, EH Bildu propone en sus enmiendas que sea el 
Parlamento el que nombre al director de la Agencia de Trans-
parencia para garantizar su independencia, ya que “si lo nom-
bra directamente el propio Gobierno, como prevé el proyecto 
de ley, estará en peligro su autonomía”, indica Pinedo. 

...Gasteizko Parlamentua



Con la llegada de las elecciones forales de este 
próximo 24 de mayo se termina una época de des-
gobierno y en el horizonte se vislumbra un cambio 
político, un cambio que ilusiona, un cambio profun-
do para construir una nueva Nafarroa.
Durante las últimas décadas, y muy especialmente du-
rante estos cuatro últimos años, los sucesivos gobiernos 
de UPN se han dedicado de manera pertinaz y siste-
mática a descapitalizar Navarra, y no sólo desde una 
perspectiva económica –de la cual el caso CAN es el 
paradigma–. El mandato de Barcina ha sido un intento 
de descapitalización general y profundo: socioeconó-
mico, aplicando severos recortes sociales de todo tipo 
que afectan a una gran parte de nuestra sociedad y que 
han supuesto un ataque directo a los pilares básicos de 
nuestro estado de bienestar; mientras que a la vez se 
han gastado cuantiosas cantidades de dinero público, 
nuestro, en macro infraestructuras innecesarias, econó-
micamente inviables y absurdas. 
Servicios Sociales, Servicio Navarro de Salud, Educa-
ción, Cultura… han sufrido el abandono, cuando no el 
ataque, de un feroz afán privatizador de servicios, de di-
nero público. Afán que ha caracterizado a todos los go-
biernos de UPN en una gestión francamente desastrosa 
y de la cual nos costará recuperarnos.
A todo esto debemos sumar la situación de déficit de-
mocrático en que UPN ha sumido a nuestra sociedad, 
gobernando a su capricho, aunque para ello tuviera que 
recurrir a su aliado madrileño, vía Tribunal Constitucional, 
contra la voluntad de la mayoría de Navarra representada 
en su Parlamento, voluntad que Unión del Pueblo Nava-
rro se ha negado a defender. Todo ello, con un resultado 
fatídico, más de una docena de leyes forales han sido 
recurridas por el Constitucional durante este legislatura.  
Pésima gestión, ruinosa para las arcas públicas, cliente-
lismo, oscurantismo, nula transparencia, irregularidades 
varias, dietas múltiples, opacas y fraudulentas y escán-
dalos fiscales se han convertido en la marca de UPN. 
No obstante, UPN no pudo haber llevado adelante su 
política de descapitalización de Navarra sin contar con 
el apoyo imprescindible, fiel y constante de su aliado, el 
PSN, quien a mediados de legislatura tuvo en su mano 
evitar y poner fin a tanto despropósito apoyando la mo-

ción de censura presentada por EH Bildu, pero que eligió 
seguir siendo parte de ese régimen, opaco, oscuro, an-
tisocial y poco democrático.
La situación en la que nos encontramos es seria, grave, 
es una situación de emergencia. Por ello, es necesario 
un cambio real, profundo y democratizador, donde la 
única línea roja admisible sea la de la corrupción y el 
clientelismo al servicio de los intereses de quienes sus-
tentan ese régimen. Se acabó el tiempo de las excusas 
de líneas rojas ideológicas para impedir que nada cam-
bie. Se acabó utilizar la exclusión para mantener un statu 
quo tan dañino para Navarra.
Necesitamos un cambio tranquilo y sereno, pero sobre 
todo, profundo, serio y comprometido, porque necesita-
mos mucho más que tranquilidad y serenidad para arti-
cular ese cambio que pueda garantizar la reconstrucción 
de la Navarra que la mayoría social deseamos, en la que 
las navarras y navarros podamos decidir cuál queremos 
que sea nuestro modelo social, económico, cultural y 
educativo.
Esta próxima legislatura nos espera un trabajo arduo, en 
el que todas y todos los que no hemos formado parte 
de ese régimen que ha esquilmado Navarra tenemos la 
enorme responsabilidad de llegar a acuerdos básicos 
sobre los que sustentar el profundo cambio que las mu-
jeres y hombres de Navarra reclaman.
La realidad requiere de grandes dosis de generosidad, 
honestidad y altura de miras, nadie puede ni debe atri-
buirse la centralidad del cambio recurriendo al miedo al 
pasado, no es honesto, no es real y no contribuye a la 
reconstrucción de esa Navarra integradora, esa Navarra 
en la que todas las ideas y todos los proyectos puedan 
ser defendidos en igualdad de condiciones, en libertad, 
sin que por ello te llamen extremista.

Una legislatura perdida

euskoalkartasuna.eus

...Nafarroako Parlamentua



EA instituzioetan//20

Debako Arte Grafikoen egoitza 
berritu da
Gipuzkoako Foru Aldundiak, Debako udalarekin eta erabiltzaile 
eta sektorearekin elkarlanean, Debako Arte Eskola eraberritu 
du. Arte grafikoko lantegi guztiak hartuko ditu bertan, grabatua, 
litografia eta serigrafia, eta baita pintura ere.  Bertan kokatuko 
dira Artelekun zeuden serigrafia eta litografia tailerrak.

Ikerne Badiola Kultura, Gazteria eta Kiroleko diputatua azpi-
marratu zuen inaugurazio egunean: “Elkarlanetik sortzen diren 
proiektuak, Udala, Aldundia eta eragileen artean, alegia, sen-
doagoak dira eta etorkizun hobea dute”.

Debako Arte eskolako arte grafikoko egoitza berritzeko lanek 
240.000 euroko kostua izan dute, eta hauetatik 220.000 Gi-
puzkoako Foru Aldundiak jarri ditu. 

Egoitza berrituan erabiltzaile, ikasle eta irakasleek baldintza 
egokiak izango dituzte aurrerantzean proiektuak aurrera egin 
dezan. Arte Eskolaren etorkizunari buruz hausnarketa prozesu 
parte-hartzaile baten ondorioz, Debako eskola, sorkuntza eta 
arte-hezkuntzan oinarritutako eskola izatea erabaki da. Erronka 
da diziplina berriak eskolan txertatzea eta erreferentziazko sor-
kuntza tailerrak izatea.

Ikasturte berriari begira hori guztia ekintza ezberdinekin lantzen 
joango da Debako Arte Eskola. Foru Aldundiak arte grafikoko 
ikastaroak abian jartzeko 15.000 euroko diru laguntza emango 
dio Debako Udalari.

Gipuzkoako Foru Aldundia

Nazien kontzentrazio-guneetan 
preso egon ziren bi 
zarauztarren oroimen plakak 
Zarautzen
Alemaniako nazien biktima gipuzkoarren oroimena berreskura-
tzeko ekimena jarri du abian La Ilusión elkarteak, Gipuzkoako 
Foru Aldundiko Giza Eskubideen eta oroimen Historikoaren zu-
zendaritzaren babesarekin.  Martxoaren 27an, José Hernández 
eta María Gesalaga nazien kontzentrazio-guneetan preso egon 
ziren bi zarauztarren omenezko plakak jarri ziren herrian. Gesa-
lagaren hainbat senideren batera, Martin Garitano Gipuzkoako 
diputatu nagusiak, Marina Bidasoro Giza Eskubideen eta Oro-
imen Historikoaren foru zuzendariak, Juan Luis Illarramendi 
Zarauzko alkateak eta La Ilusión elkarteak hartu zuten parte 
omenaldian. 

Mauthausen kontzentrazio-gunea askatu zutenetik 70. urte be-
teko dira aurten; guztira, 60 bat gipuzkoar egon ziren kontzen-
trazio esparruetan, nazien esku. 

Jose Hernández zarauztarra naziek Austrian ezarri zuten Mau-
thausen-Gusen makrogunera eraman zuten preso 1941eko 
urtarrilean. 1945eko maiatzean askatu zuten. Maria Gesalaga, 
zarauztarra ere, Berlingo Ravensbrück emakumeen kontzen-
trazio-gunera eraman zuten 1943ko apirilean. Bertan bi urte 
egon ondoren, askatu zuten.
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“Gaztematikari bidea 
zabaltzen” jardunaldiak 
Ficoban
Gazteriaren inguruko politikak aztertu, orain arte egindako 
ibilbidea ebaluatu eta etorkizuneko lan ildo berriak definitzeko, 
360 profesional bildu ziren martxoaren 16 eta 17an Ficoban, 
“Gaztematikari bidea zabaltzen” jardunaldietan. Gipuzkoako 
Foru Aldundiko Gazteria zuzendaritzak antolatutako ekitaldiak 
harrera ezin hobea izan du sektorean; hezitzaile, irakasle, udal 
teknikari, unibertsitateko irakasle eta ikasle eta oro har, haur, 
nerabe eta gazteekin lan egiten duten profesionalek hartu zuten 
parte. 

Gaiaren inguruko hainbat adituk hartu zuten parte; besteak 
beste: Allison Dunne, Europako Batzarrean gazteria inguruan 
hainbat ikerketa egin dituena; Fernando Fantova, gizarte-
hezkuntzan gaitua; Jaume Funes nerabeen inguruko gaietan 
psikologo aditua; eta Mariona Ferrer, zientzia politikoko uniber-
tsitate irakaslea eta gazte partaidetza arloan ikertzailea.

Eztabaida beroak eta ekarpen asko izan ziren egun horietan eta 
datozen aste eta hilabeteetan ondorioetan bilduko dira, gazteei 
zuzendutako politikak  hobetzen joateko, etenik gabe.

Gipuzkoak Herri Kiroletako te-
knifikazio zentro aitzindari bat 
du Beasainen
Beasaingo Antzizar kiroldegiak Gipuzkoako Herri Kiroletako 
Teknifikazio Zentroa bat du besteak beste. Ekipamendu be-

rri horrek helburu 
du kirol hori egi-
tea eta ezagut-
zea erraztea, eta 
praktikatzen du-
tenen hobekunt-
za teknikoa lant-
zea. Gipuzkoako 
Foru Aldundiak ia 
300.000 euroko 
diru laguntza eman 
dio zentro horri.

Diru laguntza hori Aldundiak 2014-2016 aldirako onartu duen 
Kirol Ekipamenduen Planean sartzen da, zeinak 7.050.000 
euroko zuzkidura baitu. Plan honetan, 40 proiektutik gora sartu 
dira, Gipuzkoako beste horrenbeste herritan daudenak.

Ikerne Badiolak nabarmendu du “Beasaingo Teknifikazio Zen-
troarekin nahi dugu jendeak oro har eta gazteek bereziki Herri 
Kirolen berri izan dezaten, praktika ditzaten, modalitate bereziak 
baitira, maiz praktika ezin direnak baserrietan ez bada. Nola-
bait, kirol horien berri emateko beste bide bat zabaldu dugu”.
Zentroak zerbitzua emango die profesionalei edo kirol horretan 
ibilbide sendo bat duten kirolariei, teknikoki hobetzeko; orobat 
balioko du gazteentzat eta eskola-kiroleko begiraleentzat, aurki 
herri kirolak Aldundiaren programa horretan sartzeko asmoare-
kin.

Zentroa Beasaingo kiroldegiko igerileku zaharraren edukion-
tzian eraiki da. 300 metro koadroko area bat da, sabaia 7 me-
trora duena. Kirol materiala gordetzeko bilguneak daude, eta 
kirol praktikarako lurrazal ireki bat ere badago.
Aizkora, lokots biltzea, trontza, sega teknika, lasto altxatzea, 
lasto botatzea, zaku eramatea, sokatira, giza probak, ingude 
altxatzea,txinga eramatea eta harri-jasotzea kirol modalitateak 
egin ahal izango dira.

2014-2016 Kirol Ekipamenduen planak 900.000 euro biderat-
zen ditu Goierrira. Horien artean dago Beasainen kokatu den 
Gipuzkoako Herri Kirolen Teknifikazio Zentro honetara bidera-
tutakoa.
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lo tanto, la ciudadanía vasca será lo que decida por sÍ lo tanto, la ciudadanía vasca será lo que decida por sÍBidegi auziko irregulartasunak gero 
eta ageriagoak dira 

Bidegi Auzian oso argi daude kontuak eta oso larriak dira irregulartasunak. 
Hori da kasu honen inguruan burutu den Ikerketa Batzordeko buruak, Lohi-
tzune Txarolak, ondorioztatu duena, eta hori da Legegintzaldiko azken Osoko 
Bilkura, gehiengoz onartu dena.  Gipuzkoako Batzar Nagusietako EH Bilduren 
bozeramailea Bidegiren aferan eta EAkide den  Iban Asenjok bost puntutan 
laburbildu du Bidegi Auziko ikerketa batzordearen balorazioa. 

1.- Bidegiko ordezkariek likidazioan Basagoitiko Biltegia beteta zegoela sina-
tu eta lurrak, jaso, garraiatu eta botatzeagatik ordaindu zuten. Nolanahi ere, 
Foru Aldundiko zein kanpoko topografoen neurketa ofizialek baita txosten tek-
nikoek ere argi utzi dute 900.000 metro kubiko falta zirela betetzeko. Edozein 
zalantza argitzeko, Diputazioak Azpeitiko epaitegira eraman zuen kasua, eta 
epaileak tramitera onartu ondoren, Batzar Nagusietan Ikerketa Batzorde bat 
eratzea eskatu eta onartu genuen, erantzukizun politikorik dagoen aztertzeko. 
Eta hala izan da. Gipuzkoako herritarren ordezkarien gehiengoak ondorioztatu 
du  Markel Olano Gipuzkoako Ahaldun Nagusia eta Bidegiko presidente zena 
eta Eneko Goia Azpiegituren diputatua eta Bidegiko kontseiluko kidea, ekintza 
hauen ardura politiko gorena beraiei dagokiela.

2.- Iruzurra orain arte ikertutakoa baino askoz ere handiagoa da Aldundiko Mu-
gikortasun sailak irregulartasunei buruz emandako azken datuen arabera : Uste 
dute, enpresek eskatutakoa baino gehiago ordaindu ziela likidazioan Bidegik 
zenbait lanengatik, guztira 20 milioi gehiago, 88 partidatan. Adibide esangura-
tsuak jakinarazi dituzte, Izurietako tunelaren zangatan obra zuzendaritzaren au-
rrekontua 14.098koa zen, UTEak 15.960 eskatu zituen eta likidazioan 366.517 
euro ordaindu ziren. Alde handia, 350 mila euro baino gehiago ordaindu zi-
ren. Hormigoietan obra zuzendaritzaren aurrekontua 288.940koa zen, UTEak 
506.915 eskatu eta 2011ko likidazioan milioi bat baino gehiago ordaindu zituen 
Bidegik. 2009an obrak bukatzean egin zituzten erreklamazioak enpresek eta 
bi urte geroago 2011ko ekainean, EH Bilduk Foru Gobernua osatu baino sei 
egun lehenago egin zen likidazioan 88 kontzeptutan guztira eskatutakoa baino 
20 milioi euro gehiago ordaindu zituen Bidegik.

3.- Markel Olanok eta Eneko Goiak ez dute irregulartasunei buruzko zehaz-
tapenik eman, soilik zalaparta sortu dute medioetan gertatutakoa estaltzeko. 
Onena azalpenak eman eta argitzea lukete beren izen onari eusteko eta bere 
burua zaintzeko, baina, kontrakoa, zalaparta sortu eta kontua nahasi nahi dute; 
ez dute gertatua argitzeko asmorik, horretarako ez dute orain arte interesik 
erakutsi eta ez dute argituko datuak ukaezinak direlako. Etorri dira Ikerketa 

Gipuzkoako Batzar Nagusiak

batzordera, guk eskatuta, baina ez dute erantzun zehatzik eman. Oraindik ere 
hasierako galdera berdinak ditugu: Non dago lurra? Nora joan da dirua?

4.- Herritarrek eskubidea dute Bidegi Auziaz informazioa gardentasun osoz ja-
sotzeko eta horregatik eskatzen diegu komunikabideei eta bereziki hedabide 
publikoei objektibotasunez Bidegi Auziaren berri emateko, eta arreta desbide-
ratzeko asmoak saihestu ditzatela. EH Bilduk lau urte hauetan erakutsi dugu 
beste era batera funtzionatu eta Gobernatu daitekeela. Erakunde eta ardura-
dun publikoak arduratsuak eta zorrotzak izan gara denon diruarekin. Ikerketa 
batzordean jaso dugun informazio guztia, bai eta ondorioak ere, Azpeitiko epai-
tegira bideratu ditugu, frogak eta argibideak izan ditzan epaileak. 

5.- EAJri eskatzen diogu arreta desbideratzeko saiakerak alde batera utzi eta 
azalpen sinesgarria emateko, gipuzkoarrek merezi dute egia ezagutzea. Lurrak 
obratan daudela diote, baina ez dira agirietan ageri eta Basagoitin pilatzeagatik 
ordaindu zuen Bidegik.  Ez da sinesgarria. Ez dute horrelakorik egiaztatzeko 
agiririk aurkeztu Ikerketa Batzordean. Bestalde, 20 milioi euroen ordainketa 
Administrazio kontseiluak onartu zuela diote. Horrek ez du ezer argitzen, Admi-
nistrazio kontseiluak onartu ala ez, iruzurrik egon zen ala ez argitu behar da. 

Las Conclusiones del Caso Bidegi en un flash : 
• El caso de Basagoiti 2 es el que se está investigando en el juzgado de 

Azpeitia, pero tirando del hilo se ha observado que en 88 partidas se ha 
seguido el mismo modus operandi: la dirección de obra presupuesta un 
precio, la UTE lo aumenta un poco más, y en la liquidación final se paga 
mucho más del doble.

• Por unos trabajos que no fueron cometidos, se llegaron a pagar 3,4 mi-
llones de euros más, basándose en documentos falsificados. 

• En el conjunto de la obra se pagaron 30 millones de euros más de lo que 
pedía la empresa constructora. 

• Además de cometer una irresponsabilidad económica, se ha hecho un 
uso oscuro y sin control del dinero público. 

• Toda la información recibida, así como las comparecencias y las con-
clusiones de la Comisión de Investigación sobre el caso Bidegi serán 
enviadas a la Fiscalía, para su consideración. 

• Las Juntas Generales de Gipuzkoa se comprometen, en la siguiente le-
gislatura, a crear una Comisión de Investigación más amplia que abarque 
la investigación de toda la obra. 

• Falsificación de documentos y uso fraudulento de dinero público son los 
supuestos delitos que está investigando el Juzgado de Azpeitia. 

• Markel Olano era Diputado General de Gipuzkoa y presidente de Bidegi, 
y Eneko Goia Diputado de Infraestructuras Viarias y miembro del Consejo 
de Bidegi, por lo que ellos son los máximos responsables políticos de 
estos actos y decisiones. 

• Tal y como aparece en la documentación investigada, los responsables 
políticos conocían directamente las negociaciones sobre los pagos que 
se hacían en las obras. 

• Estos responsables políticos no han dado ningún dato o presentado nin-
guna prueba que contra-argumente lo que se dice en el informe pericial. 



Larreina insta al ministro del interior a que 
rectifique sobre la negacion de asilo al 
activista saharaui de DDHH, Hassana Aalia
El miembro de Eusko Alkartasuna y diputado de Amaiur, Rafa Larreina, instó 
al Ministro de Interior en el Pleno del Congreso de los Diputados a que dé 
una explicación y una rectificación sobre la negación del asilo político al joven 
activista saharaui por derechos Humanos, Hassana Aalia.
Larreina detalló que Hassana Aalia es un activista y pacifista saharaui conde-
nado a cadena perpetua por haber participado en la protesta pacífica Gdeim 
Izik, y condenado en un juicio inicuo. Múltiples organismos internacionales 
que fueron observadores en ese proceso han denunciado públicamente y 
de forma unánime que el procedimiento seguido en el juicio de este tribunal 
militar estuvo plagado de irregularidades y que no contó con las garantías 
mínimas para considerarlo un juicio justo.
El Gobierno español ha denegado la solicitud de asilo presentada por Aalia 
y le ha ordenado la salida del Estado español, pero en esa misma resolución 
se reconoce que es un activista de la causa saharaui, que es miembro de la 
Asociación saharaui de víctimas de derechos humanos y que Hassana desde 
los diecisiete años ha sufrido detenciones y malos tratos.
Por todo ello, el diputado de Amaiur 
instó al ministro del Interior a que rec-
tifique su decisión que es “claramente 
injusta” y a que haga caso a lo que 
le ha dicho la mayoría del Congreso 
y la del Parlamento vasco, “incluido el 
Grupo Popular”.

Amaiur rechaza el Decreto Ley de Segunda 
Oportunidad 
El miembro de la Ejecutiva Nacional de EA y diputado de Amaiur, Rafael La-
rreina, ha expuesto que  el hecho de que países e instituciones reconozcan 
realidades como la de la existencia del Estado palestino, sirve para “pueden 
poner las bases para una paz justa y duradera y para acabar” con el conflicto 
palestino-israelí, así como “con todos los conflictos del mundo”. 
El Congreso de los Diputados del Estado español ha aprobado por unani-
midad el reconocimiento del Estado palestino, una decisión que Larreina ha 
calificado como “urgente” y necesaria: “Es urgente porque precisamente para 
resolver los problemas políticos hay que partir de un hecho fundamental, que 
es el reconocimiento de la realidad de que existe y debe existir un Estado 
palestino y de que existe y debe existir también un Estado de Israel, porque 
quiero subrayar que para Amaiur, como bien lo señaló nuestro senador al 
presentar una moción similar en el Senado, esta moción, este acuerdo no sig-
nifica una agresión contra el pueblo judío o contra el Estado de Israel. Significa 
simplemente poner las bases para conseguir una paz justa y duradera”.

Unamunzaga reprocha a Rajoy 
su gestión “imprudente, 
errónea y completamente ajena 
a la realidad”
El senador de Amaiur Alberto Unamunzaga reprochó 
al presidente español, Mariano Rajoy, que su gestión 
ha sido “imprudente, errónea y completamente ajena 
a la realidad, según percepción no solo de Amaiur sino 
del conjunto de la sociedad vasca”. El senador aber-
tzale se dirigió de esta forma a Rajoy en el Pleno del 
Senado, donde además reivindicó la Euskal Bidea-Vía 
Vasca frente al presidente del Gobierno español, como 
vía para la democratización y la normalización política. 
Unamunzaga pidió explicaciones sobre la actuación 
del Gobierno del PP en cuatro ámbitos: crisis econó-
mica, corrupción estructural existente en el Estado, 
articulación del derecho a decidir en Euskal Herria y 
Catalunya, y la definitiva resolución del conflicto polí-
tico vasco.  
En este último ámbito, el representante de Amaiur 
criticó el intento de recentralización del Gobierno del 
PP. “En Euskal Herria frente a la demanda de profun-
dización en la democracia, hemos obtenido por única 
respuesta la negación”. 
 Unamunzaga recordó que Euskal Herria vive “un mo-
mento histórico para abordar la definitiva resolución 
del conflicto que vivimos y en la que su Gobierno tenía 
una oportunidad histórica para dar pasos hacia de-
lante” y criticó que el Ejecutivo español no haya dado 
ningún paso adelante. Afirmó, no solo no es que no 
haya dado ningún paso sino que los pasos dados han 
sido hacia atrás, siguiendo con políticas y actuaciones 
que responden a situaciones pretéritas y que no se 
corresponden con la situación actual”. 
Las políticas llevadas a cabo respecto a Euskal Herria 
hacen que Rajoy no pueda considerarse un estadista, 
afirmó el representante de Amaiur: “Ha gobernado uti-
lizando todos los recursos políticos y judiciales sin ob-
tener no se sabe qué supuestos réditos políticos cor-
toplacistas en determinadas operaciones policiales”.
En el ámbito socioeconómico, el senador echó en cara 
a Rajoy su “inacción en las iniciativas propias de su 
Gobierno, así como las acciones de fondo ideológico 
en lo social y económico, que han dejado herido de 
muerte el Estado de Bienestar”. 
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EH Bildu pide información 
sobre los alaveses de la 
“Lista Falciani”

El Grupo Juntero EH Bildu ha solicitado al Gobierno foral ala-
vés datos sobre las inspecciones realizadas desde la Hacienda 
foral en torno a los alaveses incluidos en la llamada “Lista Fal-
ciani”, de defraudadores de impuestos. EH Bildu considera la 
lucha contra el fraude fiscal imprescindible y recuerda que el 
trabajo en esta área exige mucho mas que limitarse a la lista 
de defraudadores en Suiza. Igualmente, la coalición exige al 
Gobierno foral transparencia con estos datos y que se informe 
a la oposición.

En su día, el Gobierno foral reconoció que hace ya cinco años 
se investigó a una once personas titulares de seis cuentas y 
“que con motivo de dichas inspecciones” se pudieron recupe-
rar algo más de 330.000 euros defraudados. 

Sin embargo, la coalición no disponía de datos de entre 2010 
y 2014. A preguntas de EH Bildu, el Gobierno foral informó de 
que en ese periodo se realizaron inspecciones a 24 contribu-
yentes, tres de los cuales tienen un acta sancionadora por un 
importe de casi 20.000 euros.

Patxi Martínez de Albeniz, juntero de EH Bildu, exige transpa-
rencia al Ejecutivo del PP y le insta a ofrecer todos los datos 
relacionados con el fraude fiscal. Igualmente, insiste en que el 
trabajo de detectar fraude en paraísos fiscales no termina en la 
mediática Lista Falciani: “La Hacienda alavesa debería ofrecer 
información más amplia respecto a su trabajo en materia de 
fraude fiscal. Suiza es solo uno de los 73 paraísos fiscales que 
se estima existen en el mundo”.

Gezuraga denuncia que 
Iruarrizaga mantuvo cargos en 
su empresa cuando ya era 
diputado de Hacienda
El coordinador de EA de Bizkaia y coportavoz de Bildu en 
JJGG de Bizkaia, Joseba Gezuraga, censuró la actitud del Go-
bierno foral tras saberse que el diputado de Hacienda, José 
María Iruarrizaga, mantuvo cargos en la empresa constructora 
Urazca cuando ya era Diputado.

De hecho, el grupo constructor recibió adjudicaciones de la 
Diputación por valor de 30 millones de euros, entre ellos parte 
de la construcción de la biblioteca foral y una obra de Bizkaiko 
Kideak, empresa foral del que era responsable como titular de 
Hacienda.

Gezuraga señaló que los indicios apuntan a “un claro incum-
plimiento de la normativa de incompatibilidades”, además de 
que la relación contractual entre la Diputación ha sido siempre 
“muy estrecha”.

“La mayoría de los contratos de la Diputación de Bizkaia—
añadió Gezuraga—recaen sobre un reducido grupo de empre-
sas que están estrechamente ligadas al PNV y a destacados 
miembros del partido, lo que crea un juego perverso en bene-
ficio de intereses privados”.

Gezuraga destacó que “la Diputación no ha negado los hechos, 
pero exhibe una actitud chulesca y retadora ante EH Bildu, lo 
que denota, una vez más, que el PNV utiliza las instituciones en 
su propio interés, y ya han pasado todas las líneas rojas”.

Finalmente, el coordinador de EA en Bizkaia y coportavoz de 
Bildu en JJGG de Bizkaia, destacó que la coalición va a con-

tinuar siendo impla-
cable en la denuncia 
de cualquier resqui-
cio de irregularidad 
en la administración 
“porque este tipo 
de corruptelas mina 
la democracia”.

...Araba ...Bizkaia



EH Bilduk gipuzkoarren 
euskalduntzea doan izateko 
proposamena egin du
Gipuzkoako EH 
Bilduk datorren 
l e g e g i n t z a l -
dian lurralde-
ko herritarren 
euskalduntzea 
doakoa izango 
dela esan du. 
Xabier Olano 
EH Bilduren 
ahaldun nagusi izateko hautagaiak aditzera eman duenez “Gi-
puzkoan euskara ikastea erabat doakoa izango da datorren 
legealdian. Eusko Jaurlaritzak dagozkion dirua eta bitartekoak 
jarri ala ez”. Zentzu honetan, Olanok gaineratu du EH Bilduk 
Gipuzkoako Gobernua errepikatzen badu “helduen euskaldun-
tzearen doakotasunerantz urratsak” emango dituela, “udalekin 
eta arloko eragileekin elkarlanean, diru laguntzen eraginkorta-
suna bilatuz”.

Olanok gogoratu du legealdi honetan, Gipuzkoako Foru Al-
dundiak “zerbitzu guztiak euskaraz emateko jauzi handia” 
eman duela eta baita ere “udal zein Aldundiaren langileen lan 
hizkuntza euskara izan dadin”. “Demostratua dago gero eta 
jende gehiagok euskaraz baldin badaki, gero eta aukera gehia-
go egoten direla euskaraz aritzeko eta, beraz, gure hizkuntza 
normalizatzeko eta hamarkadetan izandako mendekotasuna 
gainditzeko”, baieztatu du Olanok.

Orain ez dakitenek euskara ikasi ahal izateko urtero Gipuzkoako 
erakundeek bost milioi euro jartzen dituzte. Azken bi urteetan 
%15eko hazkundea izan du ekarpen horrek. “Eta askoz baliabi-
de gehiago jartzeaz gain, diru-laguntzak eskatzeko eta jasotze-
ko tramitazioa erraztu dugu. Izan ere, Gipuzkoako Foru Aldun-
diak, herrialdeko udalek eta euskaltegiek euskara ikasteko diru 
laguntza eredu bateratua diseinatu dugu” adierazi du Olanok 
eta gehitu du “Gipuzkoako herri erakundeek euskara ikaste-
ko ematen” dituzten “erraztasun eta diru laguntzei esker, gero 
eta gipuzkoar gehiagok” ikasten dutela euskara. Konkretuki, ia 
1.000 ikasle berri daude, azken bi urteetan.

Euskal Herria Bai-ren arrakasta 
departamenduetako bozetan
Ipar Euskal Herrian departamenduetako bozak izan ziren mar-
txoan eta Eusko Alkartasuna barne hartzen duen Euskal Herria 
Bai koalizioak inoizko emaitzarik onenak lortu zituen, lehen aldiz 
bigarren itzulira pasatu baitzen bost kantonamendutan: Euskal 
Mendialdean, Uztaritzen, Bidaxune-Amikuze-Oztibarren, Doni-
bane Lohizunen eta Errobi-Aturrin. Azken honetan gainera ga-
raipena lortu zuen bigarren itzulian, martxoaren 29an, Fronte 
Nazionalaren aurka, eta horri esker Fabienne Aiensak eta Alain 
Iriartek lortu zituzten, hain zuzen, Pirinio Atlantikoetako kon-
tseilari karguak. Alde handiz irabazi zioten Marine Le Penen al-
derdiari, bozen %78 lortuta. Orotara, Euskal Herria Baik 7.437 
boz jaso zituen Errobi-Aturrin, astebete lehenago lehen itzulian 
baino 3.752 boto gehiago. 

Beste lau kantonamenduetan irabazi ez, baina EA dagoen koa-
lizioak garaipena hurbil izan zuen Uztaritzen eta Donibane Lohi-
zunen. Uztaritzen bozen %44,4 lortu zituzten Euskal Herria Bai-
ren hautagaiek, eta kostako kantonamenduan Forces64-UMP 
eskuineko koalizioa 946 bozeko aldearekin baizik ez zitzaion 
gailendu Euskal Herria Bai-ri.

Oro har, hauteskunde hauek Euskal Herria Bai-ren proiektu 
politikoa sendotu dute Lapurdin, Zuberoan eta Nafarroa Behe-
rean, 12 kantonamenduetako emaitzak kontuan hartuta (bozen 
%16,09) Euskal Herria Bai hirugarren indar gisa agertzen baita, 
Forces64-UMP (Sarkozy) eta Alderdi Sozialistaren (Hollande) 
atzetik.
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Donostiako Udalak 6,6 milioi 
euro zuzendu ditu hiriko ekono-
mia sustatzeko planarentzat
Ekonomia Sustatzeko Planen hiru edizio eta gero eta hiriaren 
bilakaera ekonomikoa aztertuta (suspertzeko joera erakutsi du), 
Donostian jarduera-plan integralaren aldeko apustua egiten ja-
rraitu nahi da; horrela, urtean 1.000 lanpostu sortzea bultzatu 
nahi da, bi giltzarri oinarri hartuta: enpleguaren berrikuntza eta 
kalitatea.

2015ko DESP Planerako 6.623.774 euroko aurrekontua izan-
go da, eta abian jarriko da hainbat agente, enpresa, erakunde, 
zentro teknologiko eta unibertsitateren lankidetzari esker.

Donostiako Ekonomia Sustatzeko 2015eko Planaren (DESP) 
xedea Enpleguaren Berrikuntza eta Kalitatearen aldeko apus-
tua egiten izango da. Plana sortzeko, batetik, kontuan izan da 
hiriak izandako bilakaera ekonomikoa; hots, suspertzeko edo 
hazkunderako bidera itzultzeko joera erakutsi du (2012 eta 
2014 urte artean langabeziaren aldaketa –%4,4koa izan da). 
Bestetik, Donostiako Ekonomia Sustatzeko Planen hiru urteko 
balantzea aztertu da; izan ere, 3080 enplegu eta 900 enpresa 
berri sortzea bultzatu da, lehiakortasuna eta nazioartekotzea 
hobetzeko 2636 enpresari laguntza emateaz gain.

Datu horiek aintzat hartuta, Donostiako Udalak, Donostiako 
Sustapenaren bitartez, Donostiako Ekonomia Sustatzeko 
2015eko Plana sortu du. Plan honetan ere, pertsona, enpresa, 
auzo eta abarren aldeko apustu estrategikoa egiten jarraituko 
du, 2 zeharkako printzipio indartzearekin batera: berrikuntza 
eta kalitatea.

Kalitatea hiria bereizten duen balioa da (bizi-kalitatea, gastrono-
mia, paisaia, talentua,…), eta balio hori enplegura ere eraman 
nahi da, enplegua egonkorra, zentzuz ordaindua eta etorkizu-
neko produkzio-proiektuarekin lotua izan dadin. Era berean, 
berrikuntza ezinbestekoa da jarduera ekonomikoa iraunkorra 
eta lehiakorra izateko eta giza kapital kualifikatua eta ondo or-
daindua bertan mantentzeko eta erakartzeko.

Pertsonak: Kalitatea enpleguan eta talentua indartzea

Pertsonak 2015ko DESP Planaren oinarri dira: gazteetatik hasi 
eta 45 urtetik gora bitartekoak, prestakuntza-maila altuak di-
tuztenak nahiz ikasketarik gabeak, langabeak, ekintzaileak, 
proiektu berritzaileak dituzten pertsonak, talentuarekin atzerrian 
daudenak,…

Irregularidades destapadas por 
EA llevan a los tribunales a 
Maroto y Alonso
Unas irregularidades destapadas por Eusko Alkartasuna en el 
Ayuntamiento de Gasteiz durante la pasada legislatura han lle-
vado a los tribunales al alcalde de la ciudad, Javier Maroto, y 
al ministro de Sanidad, Alfonso Alonso. El asunto denunciado 
por Antxon Belakortu hace cuatro años ha supuesto un claro 
perjuicio económico a las arcas públicas municipales y un be-
neficio del interés privado. 

El Grupo Municipal EH Bildu en el Ayuntamiento de Gasteiz 
considera necesario un juicio que depure responsabilidades 
económicas. Antxon Belakortu afirma que los responsables de 
lo sucedido tienen nombres y apellidos, el Gobierno municipal 
completo del Partido Popular, encabezado por Javier Maroto y 
Alfonso Alonso. Miembro de este equipo fue también Fernando 
Aranguiz, responsable de la Obra Social de la Caja Vital Kutxa, 
a quien EH Bildu ha exigido su dimisión. 

Ese Gobierno alquiló para establecer oficinas municipales un 
local de un conocido empresario gasteiztarra con unas condi-
ciones económicas en este tema y cláusulas de tiempo y resci-
sión muy lesivas para las arcas públicas municipales. Belakortu 
explica que “desde el principio no se podía entender porqué el 
Gobierno municipal alquiló un local a un precio por encima del 
de mercado y con cláusulas multimillonarias en caso de resci-
sión de contrato, pero es que el PP nunca se ha caracterizado 
por cuidar el interés público”. 

Este caso de irregularidades no es el único que afecta a los 
gobiernos populares del Ayuntamiento de Gasteiz, ya que la 
ex concejala Encina Serrano será procesada –en otro suma-
rio- por los delitos de “apropiación indebida, malversación de 
caudales públicos y prevaricación”.

...Donostia ...Gasteiz



euskoalkartasuna.eus

Iruñea oxigenatzera goaz
Aldaketa haizea dabil Iruñean eta EH Bildu hiria goitik behera 
oxigenatzeko prest dago. Iruñeak arnasa behar du, aldaketa 
behar du Iruñeak, aldaketa inklusiboa. Horiek dira gure proiek-
tua hobekien azaltzen duten hitzak: aldaketa inklusiboa. Pro-
grama paregabea dugu, eta baita lan talde paregabea ere. 
Hiriartea proiektua
Iruñeak arnasa behar du, baita kultura eremuan ere. Hasteko, 
Kultura Plan Estrategikoa sortzea ezinbestekoa ikusten dugu, 
udalaren, eragileen, kultura eta sortzaileen komunitatearen par-
te hartzearekin. 
Plan honen baitan Hiriartea proiektua proposatzen dugu. Go-
torlekua, parke publiko izateaz batera, sorkuntza artistikorako 
laborategi bihurtu nahi dugu, eta bertan, sorkuntza, komunika-
zioa, teknologia berriak eta bestelako diziplinak uztartuko di-
ren. 
EkoIruñea proiektua
EkoIruñea proiektuarekin Iruñea hiri jasangarri eta ekoizleen 
eredura ekarri nahi dugu. Horretarako, ingurugiroaren eta bio-
dibertsitatearen zainketari arreta berezia eskaini nahi diogu, hi-
rigintza ekologiko eta parte hartzailea martxan jartzera goaz, 
eta hiri modernoen gaitz handienetakoa den ibilgailu pribatuen 
gehiegizko trafikoari irtenbidea emango diogu.
Aloka proiektua 
EH Bilduren helburua espekulazioa gelditu eta hirigintza uste-
lkeriarekin bukatzea da. Horretarako Aloka proiektua proposa-
tzen dugu. Honen bitartez etxebizitzak espekulazio eta nego-
zioarekin dituen loturak sustraitik aldatzera goaz, etxebizitza 
benetako lehen mailako eskubide sozial bihurtuz. 
IruñeaBizi 
Gure lehentasunik handienak pertsonen duintasuna eta ongi-
zatea dira. Helburu hori erdiesteko, eta modu urgentean, ho-
nakoa proposatzen dugu: pobreziaren kontrako eta etxebizitza 
duinaren zein enpleguaren aldeko Hitzarmena. Horrekin batera, 
uste dugu epe luzera ekonomia sozial eta solidarioan oinarri-
tutako eredu berri bat martxan jartzeko proposamenak beha-
rrezkoak direla.
Haize berriak proiektua 
Proiektu honek gobernatzeko eredu berri bat sortu nahi du, 
gardentasunean, zintzotasunean eta benetazko hiritarren parte 
hartzeeraginkorrean oinarrituta, jarrera debekatzaile eta erre-
presiboak alboratuz. Bestelako gobernatzeko modu bat propo-
satzen dugu, hiritar guztiek berdintasunean hiri honetan tokia 
izan dezaten. Hiritarrekin partekatu nahi dugu gobernua, baita 
herri mugimenduekin ere.

Bilbo contará con un nuevo plan 
de seguridad vial

El pleno municipal 
de marzo aprobó 
la propuesta de 
EH Bildu para la 
elaboración de un 
plan que contribu-
ya a reducir la si-
niestralidad en las 
calles de la ciudad, 
identificando los 
posibles puntos 
negros e intervi-
niendo para su eli-
minación, haciendo 
especial hincapié 
en la reducción de 
víctimas entre los 
peatones.

La edil de Eusko 
Alkartasuna, Hele-

na Gartzia, resaltó que pese a haber contado anteriormente  
la ciudad con un Plan de Movilidad Segura durante el periodo 
2007-2013 y haberse producido un descenso del número total 
de accidentes, un análisis por tipología desvelaba que los acci-
dentes con peatones implicados no solo no habían descendi-
do sino que habían aumentado.

Finalmente, la propuesta de la coalición soberanista fue apro-
bada con los votos de EHBildu y el PNV.

...Iruñea ...Bilbao
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